

(Translated from Russian)

Information from the Russian Federation concerning the joint appeal from Mr. J. Sarkin, Chair-Rapporteur of the Working Group on Enforced or Involuntary Disappearances; Mr. F. La Rue, Special Rapporteur on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression; Ms. M. Sekaggya, Special Rapporteur on the situation of human rights defenders; Mr. B. Emmerson, Special Rapporteur on the promotion and protection of human rights and fundamental freedoms while countering terrorism; and Ms. G. Knaul, Special Rapporteur on the independence of judges and lawyers concerning the alleged harassment of Mr. A.I. Ryzhov and Mr. I.A. Kalyapin.

Reference: UA G/SO 217/1 G/SO 214 (67-17) G/SO 214 (107-9) G/SO 214 (3-3-16) Terrorism (2005-4) RUS 1/2012

Article 15, paragraph 1, of the Federal Act on Police Investigations states that the agencies empowered to conduct investigative activities have the right, for those purposes, to carry out investigations and, in that context, to confiscate documents, articles and materials where there is a direct threat to a person's life and health or a threat to the country's State, military, economic or environmental security.

When confiscating documents, articles and materials, the official responsible draws up a report in line with the requirements of national criminal procedural legislation.

It has been ascertained that, on 20 January 2012, the police control room of the Nizhegorod local transport police, under the Ministry of Internal Affairs, received information that Mr. A.I. Ryzhov was arriving in Nizhny Novgorod from the Chechen Republic, possibly carrying electronic equipment containing extremist information that he was planning to disseminate in Nizhegorod province. During the police investigation on 21 January 2012, Mr. A.I. Ryzhov underwent a body search when he arrived in Nizhny Novgorod.

During the search, a notebook computer and removable devices with information containing terms frequently used in extremist literature were confiscated. The Ministry of Internal Affairs local transport police carried out a pre-investigation check and then decided not to institute criminal proceedings on the grounds of lack of evidence that Mr. Ryzhov had committed a crime under article 282, paragraph 1, of the Criminal Code.

On 28 March 2012, the supervising procurator overturned that decision and the equipment was passed for a further check to Volga transport investigation department's Nizhegorod agency, a unit of the Investigative Committee. During the pre-investigation check, the notebook computer and removable devices confiscated from Mr. Ryzhov were sent to the Nizhegorod province section of the Ministry of Internal Affairs for linguistic analysis. They will be returned to their owner after the necessary checks have been carried out.

The Nizhegorod transport investigating agency carried out a procedural review in respect of Mr. A.I. Ryzhov's statement against the internal affairs officers who conducted the body search, and it was decided not to institute criminal proceedings on the grounds of lack of evidence that the police officers had exceeded their official powers.

Furthermore, the Nizhegorod district investigating agency in Nizhny Novgorod conducted a pre-investigation check of a statement from detective A.I. Dyshniev from Grozny concerning defamation and the dissemination of false information injurious to honour and dignity by Mr. I.A. Kalyapin, leader of the organization Committee Against Torture (defamatory information posted on the organization's website), and it was decided

on 21 October 2011 under article 24, paragraph 1 (2) of the Code of Criminal Procedure not to institute criminal proceedings, on the grounds of lack of evidence that the person concerned had committed a crime under article 129, paragraph 1, and article 319 of the Criminal Code.

The Investigative Committee investigating agencies have not initiated criminal proceedings or taken coercive procedural measures against Mr. A.I. Ryzhov or Mr. I.A. Kalyapin.

The Russian Federation notes that verification of the facts has not substantiated the allegations of harassment by staff of the Russian law enforcement agencies of Mr. A.I. Ryzhov and Mr. I.A. Kalyapin of the non-governmental organization, Committee Against Torture.

The Russian Federation has nevertheless shown maximum openness, investigating all the facts and responding to the comments of the Special Procedures concerning the alleged harassment of Mr. A.I. Ryzhov and Mr. I.A. Kalyapin.

ПОСТОЯННОЕ ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВО
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
ПРИ ОТДЕЛЕНИИ ООН И ДРУГИХ МЕЖДУНАРОДНЫХ
ОРГАНИЗАЦИЯХ В ЖЕНЕВЕ



MISSION PERMANENTE DE LA FEDERATION
DE RUSSIE AUPRES DE L'OFFICE DES
NATIONS UNIES ET DES AUTRES
ORGANISATIONS INTERNATIONALES AYANT
LEUR SIEGE A GENÈVE

15, avenue de la Paix,
1202 GENÈVE

Telephones: 733 18 70, 734 51 53, 734 66 30
Telefax: 734 40 44

№ 245

Постоянное представительство Российской Федерации при Отделении ООН и других международных организациях в Женеве свидетельствует свое уважение Управлению Верховного комиссара ООН по правам человека и имеет честь препроводить информацию Российской Федерации в связи с совместным запросом Рабочей группы по насильственным или недобровольным исчезновениям, специального докладчика по вопросу о положении правозащитников, специального докладчика по вопросу о поощрении и защите права на свободу мнения и его свободное выражение и специального докладчика по вопросу о поощрении и защите прав человека и основных свобод в ходе борьбы с терроризмом и специального докладчика по вопросу независимости судей и адвокатов

UA G/SO 217/1 G/SO 214 (67-17) G/SO 214 (107-9) G/SO 214 (3-3-16) Terrorism (2005-4) RUS 1/2012.

Постоянное представительство пользуется случаем, чтобы возобновить Управлению уверения в своем высоком уважении.

Управлению Верховного комиссара ООН
по правам человека

г. Женева



14 мая 2012 года

OHCHR REGISTRY

14 MAI 2012

Recipients :S.P.D.....
.....f. Pichon.....(enc)

Информация Российской Федерации в связи с совместным обращением председателя рабочей группы по насильственным и недобровольным исчезновениям Совета ООН по правам человека (СПЧ) Дж. Саркина, специального докладчика СПЧ по вопросу о поощрении и защите права на свободу мнений и их выражение Ф. Ля Рю, специального докладчика СПЧ по вопросу о положении правозащитников М. Секагьи, специального докладчика СПЧ по вопросу о поощрении и защите прав человека и основных свобод в ходе борьбы с терроризмом Б. Эммерсона и спецдокладчика СПЧ по вопросу независимости судей и адвокатов Г. Кнаул по поводу якобы имевшего место преследования А.И. Рыжова и И.А. Каляпина.

*Reference: UA G/SO 217/1 G/SO 214 (67-17) G/SO 214 (107-9) G/SO 214 (3-3-16)
Terrorism (2005-4) RUS 1/2012*

Частью первой статьи 15 Федерального закона Российской Федерации «Об оперативно-розыскной деятельности» при решении задач оперативно-розыскной деятельности органам, уполномоченным ее осуществлять, предоставлено право проводить оперативно-розыскные мероприятия, производить при их проведении изъятие документов, предметов, материалов в случае возникновения непосредственной угрозы жизни и здоровью лица, а также угрозы государственной, военной, экономической и экологической безопасности Российской Федерации.

В случае изъятия документов, предметов и материалов должностное лицо, осуществляющее изъятие, составляет протокол в соответствии с требованиями уголовно-процессуального законодательства Российской Федерации.

Установлено, что в дежурную часть Нижегородского линейного управления (далее - НЛУ) МВД России на транспорте 20 января 2012 г. поступило сообщение о прибытии из Чеченской Республики в г. Нижний Новгород Рыжова А.И., возможно имеющего при себе электронные носители с информацией экстремистской направленности, которую он планирует распространить на территории Нижегородской области. В ходе проведения оперативно-розыскных мероприятий 21 января 2012 г. проведен личный досмотр прибывшего в г. Нижний Новгород Рыжова А.И.

В ходе досмотра у него изъяты ноутбук и съемные носители с информацией, содержащей термины, часто употребляемые в литературе экстремистской

направленности. По данному факту НЛУ МВД России на транспорте проведена доследственная проверка, по результатам которой принято решение об отказе в возбуждении уголовного дела в связи с отсутствием в действиях Рыжова А.И. состава преступления, предусмотренного ч. 1 ст. 282 УК РФ.

Надзирающим прокурором указанное решение 28 марта 2012 г. отменено, материал передан для дальнейшей проверки в Нижегородский следственный отдел на транспорте Приволжского следственного управления на транспорте Следственного комитета (СК) Российской Федерации. В ходе доследственной проверки изъятые у Рыжова А.И. ноутбук и съемные носители информации направлены в МВД России по Нижегородской области для проведения лингвистического исследования. После завершения необходимых проверочных мероприятий они будут возвращены владельцу.

По заявлению Рыжова А.И. в отношении сотрудников органов внутренних дел, проводивших его личный досмотр, Нижегородским следственным отделом на транспорте проведена процессуальная проверка, по результатам которой в возбуждении уголовного дела отказано в связи с отсутствием в действиях полицейских признаков превышения должностных полномочий.

Кроме того, следственным отделом по Нижегородскому району г. Нижний Новгород проведена доследственная проверка по заявлению оперуполномоченного по г. Грозный Дышниева А.И. об оскорблении и распространении ложных сведений, порочащих его честь и достоинство, руководителем организации «Комитет против пыток» Каляпиным И.А. (размещение на интернет-сайте указанной организации информации оскорбительного характера), по результатам которой 21 октября 2011 г. принято решение об отказе в возбуждении уголовного дела по п. 2 ч. 1 ст. 24 УПК РФ, в связи с отсутствием в действиях последнего признаков преступлений, предусмотренных ч. 1 ст. 129 и ст. 319 УК РФ.

В отношении Рыжова А.И. и Каляпина И.А. следственными органами СК Российской Федерации уголовные дела не возбуждались, мера процессуального принуждения не применялась.

Российская Федерация отмечает, что в ходе проверки данные, свидетельствующие об имеющем место преследовании российскими

..... органами государственной власти и должностными лицами неправительственной организации

«Комитет против пыток» А.Рыжова и И.Каляпина, не нашли своего подтверждения.

Тем не менее, российская сторона проявляет максимальную открытость, исследуя все факты и представляя ответы на комментарии спецпроцедур СПЧ о якобы имевшем место преследовании А.Рыжова и И.Каляпина.